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Fastsetting av fellingskvote for hjort 2018  
 
 
Vedlegg: 
Tildelte og felte dyr i Meland kommune 2004-2017 
 
Saksopplysningar: 
Bakgrunn 
Det skal fastsetjast fellingskvote for 2018. I 2017 vart det tildelt ein kvote på 133 dyr for heile 
kommunen. Det vart felt 116 dyr, som gjev ein fellingsprosent på 87 %. Det vart i 2017 påkjørt 6 hjort 
i Meland kommune, kor 2 vart friskmeldt og 2 ikkje vart funne. Det var elles funne 2 hjort som har 
døydd av andre årsaker. 

I tabellen under kan ein sjå utviklinga i tildelte og felte dyr i Meland kommune dei siste 5 åra. 

År Tildelt 
totalt 

Felt 
hannkalv 

Felt 
hokalv 

Felt 
hanndyr 
1 ½ år 

Felt 
hunndyr 
1 ½ år 

Felt 
hanndyr 
eldre 

Felt 
hodyr 
eldre 

Felt 
totalt 

Fellings-
prosent 

2013 196 19 13 30 27 21 30 140 71,4 

2014 196 12 15 24 24 25 26 126 64,3 

2015 146 11 10 21 22 15 15 94 64,4 

2016 131 13 11 29 23 20 14 110 84,0 

2017 133 25 16 29 16 16 14 116 87,2 

 

Tala viser at det har vore ein klar nedgang i avskytinga i kommunen i åra fram til 2015, dette sjåast på 
totalt felte dyr, men og godt på fellingsprosenten som har gått ned i frå 85,2 % til 64,4 % i åra 2012-
2015. Avskytinga har gått litt opp i 2016, og denne oppgangen fortsett i 2017. Auke i 
fellingsprosenten, i tillegg til informasjon frå sett-hjort skjema, peiker på at stammen har blitt meir 
stabil og truleg har hatt ein liten auke. Det er vanskeleg å konkludere ut i frå så få år. Men det er 
rådmannen sitt inntrykk at stammen har tatt seg litt opp, og at dette bør fangast opp ved årets 
tildeling. 

Administrasjonen har hatt møte med leiarane av hjortevalda i kommunen der tema var 
fellingsresultat frå 2017, og utviklinga i bestanden i perioden 2004-2017. Dei valdansvarlege fekk 
også lufte deira tankar kring utviklinga i bestanden og om det bør gjerast justeringar. Det var semje 



 

 

om at det er fleire teikn som tyder på at bestanden har teke seg opp, og at kvotane bør justerast opp 
litt. Dette gjeld både i bestandsplan og ved retta avskyting.  

Vurdering 
Tildeling av fellingskvote kan gjerast på to måtar, enten ved godkjenning av fleirårige bestandsplaner 
eller ved retta avskyting der kommunen deler ut årlege fellingskvoter. Tidlegare er det 3 vald i 
kommunen som har hatt avskyting etter bestandsplan. Det er i dag berre eit vald i kommunen som 
har godkjent bestandsplan. Ein bestandsplan er ein fleirårig plan for kor mange og kva type dyr ein 
skal ta ut gjennom jakta kvart år. Kommunen skal godkjenne desse planane og dei blir såleis ein 
avtale mellom kommunen og valdet.  

Det har hausten 2017 og vinteren 2018 vert arbeidd med å etablera eit bestandsplanområde for heile 
Meland kommune, jf UDU-sak 43/2018, møte 17.04.18. Valda har no søkt om å få etablera 
bestandsplanområde og godkjent bestandsplan. 9 av dei 10 valda i kommunen vert med frå oppstart 
av felles bestandsplanområde, og det siste valdet vert truleg med frå 2019. Bestandsplanen og 
bestandsplanområde vert godkjent administrativt. Kommunen har vore med i prosessen slik at det 
arbeidet som vert gjort er i tråd med dei kommunale måla for hjorteforvaltninga i Meland.  

Målet for storviltforvaltninga i Meland er: 

· Sikre biologisk og forsvarleg utvikling av hjortestamma lokalt og regionalt. 
· Sikre best mogeleg avkasting i balanse mellom skadeverknader for andre interesser. 
· Betre valdstrukturen i kommunen. 

Eit viktig grunnlag for å fastsetje kvotane er talmateriale samla inn i samband med jakt. Jegerane 
samlar inn mykje informasjon gjennom sett-hjort skjema. Her får ein eit innblikk i korleis stammen er 
sett saman etter alder og kjønn, samt tal dyr. Kommunen sit også med mykje informasjon på kor 
mykje som er delt ut av løyve og kva som vert felt av dyr. Her kan ein sjå korleis uttaket har vore over 
lengre tid, samt sjå utviklinga i fellingsprosenten over ein lengre periode. 

Hjortebestanden i Meland kommunen var på topp i 2010-2011, og har påfølgjande åra blitt redusert 
gjennom jakt. Dette er i samsvar med det ønskje som har vore i kommunen om å redusere 
hjortebestanden av omsynet til beiteskader. Etter gjennomgang av fellingsstatistikk, vår-teljingar og 
sett-hjort ser rådmannen at tiltaka har virak. Det vil alltid vere årlege variasjonar i ein bestand, som 
kan variera i omfang. Difor har rådmannen vurdert utviklinga i ein lengre periode; 2004-2017. I 2016 
og 2017 var det ei auke i fellingsprosenten enn føregåande år. I 2017 vart alle skjema for sett-hjort 
levert, og det var eit år med eit litt lågare jakttrykk. Jaktåret 2017 var litt betre enn 2016 med nokre 
fleire felte dyr og ein høgare fellingsprosent. Det vart også løyvd to fleire dyr i 2017 enn i 2016. 
Fellingsresultat saman med dei observasjonane jegerane gjer i løpet av hausten bygger opp under 
vurderinga av bestandsauken. 

Ut i frå jegerane sine skjema kan ein ta ut sett-hjort pr. jegardag, dette er ein indikasjon på kor mykje 
hjort som er observert under jakt i høve til tid brukt på jakt. I 2017 var det til saman brukt 654 dagar 
på jakt samla for heile kommunen. Dette er ikkje det høgaste i perioden 2004-2015, og er lågare enn 
dei 3 foregåande åra. Samstundes vart det observert fleire dyr enn dei tre tidlegare åra. I 2017 vart 
det observert 1,98 hjort pr. jegardag, til samanlikning vart det i 2016 observert 1,40 hjort pr. 
jegardag. Gjennomsnittet for perioden 2004-2015 er på 1,87 hjort pr. jegardag. Totalt for heile 
kommunen vart det observert meir hjort på jakt i 2017 enn i 2016. Dette til tross for at dei har brukt 
mindre tid på jakt. 

Det har vore tildelt 196, 146, 131 og 133 dyr dei siste 4 åra i kommunen. Toppen for avskytinga i 



 

 

kommunen var i 2012 kor det var felt 167 dyr i kommunen. Bestanden var på sitt høgaste i 
2010/2011, og dei påfølgjande åra vart det skote meir enn det som vart rekruttert inn i bestanden 
nettopp for å redusera bestanden. Sidan 2012 har fellingsprosenten i Meland kommune gått ned 
med 20 %, dette er ein ganske stor reduksjon. Fellingsprosenten seier noko om talet på løyve 
samsvarer med talet hjort. Ein veldig låg fellingsprosent kan vere ein god indikasjon på at det er 
mindre dyr enn det er løyve for. Fellingsprosenten for 2017 var 87 %, dette er auke frå 2016, kvota 
vart auka med to dyr i 2016 og det vart samstundes felt 6 dyr meir. Det er teikn på at stamma er 
stabil, og at det er auke i bestanden. Rådmannen legg til grunn at det vanskeleg å kunne seie noko 
heilt sikkert på få års resultat, men at summen av informasjon på utviklinga peiker i same retning. 
Det er eit poeng å halde stamma mest mogleg stabil og unngå store svingingar i bestanden. Difor legg 
rådmannen og valda opp til at bestandsveksten skal fangast opp, og at kvotane vert justert i høve til 
bestandsutviklinga. 

Rådmannen har også lytta til dei valdansvarlege sine vurderingar av korleis dei oppfattar situasjonen i 
deira område, også dei ønskjer å halde fellinga stabil. 5 vald vil i år få ei lita auke i tal dyr. Det for å 
tilpasse avskytinga til bestandsutviklinga, samt fange opp dei områda der det er utfordringar med 
beite skader. I 2017 vil største parten av kvota bli tildelt som gjennom bestandsplan, som eit resultat 
av arbeidet med felles bestandsplan for heile kommunen. 

Hjortebestanden i Meland er ikkje isolert, og bestandsutvikling i nabokommunane påverkar 
utviklinga i vår eigen kommune. Radøy, Lindås og Askøy har gjennomført reduksjonar i tal 
fellingsløyve i ulikt omfang dei siste åra. I 2017 gjekk fellingsløyve i Radøy og Askøy opp, medan 
Lindås låg omtrent på same nivå som tidlegare. 

Konklusjon 
Det er rådmannen si vurdering at ein har lukkast i å redusera bestanden, og at kommunen skal 
arbeide for å halde bestanden stabil. Difor er det nå rom for ein mindre auke i talet på fellingsløyve i 
2018. Dette etter ei grundig vurdering av bestandsutviklinga dei siste 14 åra, samstundes som ein har 
vektlagt erfaringane frå valdansvarlege og utviklinga i bestandane i våre nabokommunar. Det er også 
lagt vekt på kommunen sine eigne mål for hjorteforvaltninga, der kommunen skal sikre ei biologisk 
og forsvarleg utvikling av bestanden lokalt og regionalt, samt at kommunen skal leggje opp til best 
mogeleg avkastning, i balanse mellom dei ulike interessene. 

Rådmannen vil difor foreslå å auke tal fellingsløyve for 2018 med 9 dyr i høve til 2017. Rådmannen 
foreslår å løyve 142 dyr. Av desse 142 dyra, er 138 dyr løyvd gjennom bestandsplaner som vert 
godkjent av Meland kommune. Dei resterande 4 dyra blir løyvd ved retta avskyting. Rådmannen 
meiner det vil vere viktig å tilpasse retta avskyting til profilen som bestandsplanen legg opp til, dette 
for å auke alderen i bestanden, halde bestanden stabil og ha ein felles avskytingprofil i kommunen. 

 
Framlegg til vedtak: 
«Utval for drift og utvikling syner til rådmannen si saksutgreiing og vurdering, og fastset 
fellingskvoten for hjort i Meland kommune i 2018 til 142 dyr. Det vert tildelt 4 løyve ved retta 
avskyting, løyva skal gjevast som kjønns- og aldersbestemte dyr. Ved tildeling av dyr skal det leggjast 
meir vekt på å halde bestanden stabil og få ein felles avskytingprofil med bestandsplanen. Dette gjeld 
ikkje dei valda som får løyver etter bestandsplanar godkjent av kommunen. 

Vedtaket har heimel i §§ 9 og 21 i forskrift om forvaltning av hjortevilt.» 

 



 

 

Utval for drift og utvikling - 49/2018 
 
UDU - behandling: 
 
 
UDU -  vedtak: 
Utval for drift og utvikling syner til rådmannen si saksutgreiing og vurdering, og fastset fellingskvoten 
for hjort i Meland kommune i 2018 til 142 dyr. Det vert tildelt 4 løyve ved retta avskyting, løyva skal 
gjevast som kjønns- og aldersbestemte dyr. Ved tildeling av dyr skal det leggjast meir vekt på å halde 
bestanden stabil og få ein felles avskytingprofil med bestandsplanen. Dette gjeld ikkje dei valda som 
får løyver etter bestandsplanar godkjent av kommunen. 

Vedtaket har heimel i §§ 9 og 21 i forskrift om forvaltning av hjortevilt. 

 
 
 
 
 
 


